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Szeretett Testvérek! 
 
 „Mily szép, ha feltűnik a hegyeken az örömhírt hozó lába! Békességet hírdet, örömhírt hoz, 
szabadulást hírdet. Azt mondja Sionnak: Istened uralkodik!” (Ézs 52,7) Mitől lesz egy hír örömhír? 
Honnan lehet tudni, hogy egy hír bizonyosan örömet fog-e jelenteni? Van hogy az ember olyan hírnek is 
örül, aminek nem kellene, és van úgy, hogy annak pedig, aminek örülnie kellene, annak meg nem örül. 
Szokták mondani: legszebb öröm a káröröm. Pedig mások kárán, azért mert másokat kárt ért azon aztán 
egyáltalán nem kellene örvendezni. Milyen az a hír, ami örömre ad okot és milyen az, amelyik pedig 
nem? Mennyire tudunk az örömhír hallatán örvendezni? Ekörül a kérdés körül forog ez a bibliai történet. 
 Absolon Dávid fia fellázad apja ellen, és az apjának menekülnie kell előle. Dávid a nagy hadvezér, 
a sok csatában győzedelmeskedő, most szégyenteljes futásra kényszerül. A fia Absolon megerősödött sok 
embert sikerült maga mellé állítani, Dávid pedig mindezt nem vette észre, mert őt magát az apai szeretet 
legyőzte. Menekülnie kell, és amikor rendezik soraikat Dávid vitézei, és ellentámadást indítanak, akkor is 
azt mondja Dávid a főparancsnoknak, hogy kíméletesen bánjatok fiammal. Ez azt jelenti, hogy ha lehet 
egy haja szála se görbüljön. Látjuk, hogy a Sátán mindenkinek megtalálja a gyenge pontját. Dávidnak az 
atyai szeretet volt az, de Istennek az üdvösségre vonatkozó tervét, akkor sem lehet megakasztani. Dávid 
szerette az Urat, mindent az ő akarata szerint tett, de Isten üdvtervében az szerepelt, hogy a királyság 
Dávidé legyen, ő legyen az uralkodó. Az üdvözítés szempontjából ez elengedhetetlen. Dávid életében ez 
a királyság, a királyi lét mindent felül kellett volna írnia. Minden más csak ezután jöhet. Hiszen Dávid 
sarjából származik majd a Messiás. Dávid király nem bukhat el, hiszen Isten megígérte neki, hogy az ő 
utódai közül fog származni a Szabadító. Ezért is kezdődik a Máté evangéliuma Jézus 
nemzetségtáblázatával. Mintegy bemutatja azt, hogy Jézus Dávidtól származik. 
 Az Istennel való kapcsolat, az Istennek teendő szolgálat mindent felülír. Még a szülői szeretetet is. 
Ezért van az, hogy nem sokan alkalmasak Isten szolgálatába állni. Dávid különlegessége is ebben rejlett. 
De mégsem volt tökéletes az Istennek teendő szolgálata. Joáb besegített neki. Amikor Absolon a király 
lázadó fia menekült, hajánál fogva beleakadt a fák ágába, az öszvér meg kiszaladt alóla, és hajánál fogva 
lógott. Amikor Joáb tudomást szerzett erről, akkor a király kérése ellenére megölte a lázadót. Ezt kellett 
tennie. A király már egyszer megbocsátott neki, az atya szeretet legyöngíti a királyt, és ez a királyság 
újabb pusztulását hozta volna. Kegyetlen Joáb tette, de mégis szükséges ahhoz, hogy a királyság 
fennmaradjon. Néha a mai keresztyénnek is szüksége van arra, hogy mások besegítsenek neki az 
Istennek teendő szolgálatának elvégzésében. Néha szükség van arra, hogy mások átsegítsenek azokon az 
akadályokon, amiket nem tudunk egyedül megugrani. Gondoljunk csak Jézus Krisztusra, ott 
Nagycsütörtökön, a Gecsemáné kertjében, retteg és fél, és azt mondja: Uram, ha lehetséges múljék el 
tőlem ez a pohár. És angyal jelenik meg neki, aki erősíti. Van, hogy elbizonytalanodunk, és ilyenkor bizony 
jó hogyha valaki segít nekünk, mellénk áll. 
  A csatának vége, a lázadó meghalt. Ahimás mondja, hogy majd ő elviszi a hírt a királynak. Ő 
akarja közölni a királlyal a jó hírt. Örömet akar okozni annak az embernek, akit szeret, akire felnéz, akinek 
az uralmát elfogadja. Ahimás csak a győzelmet látja, azt hogy a király visszatérhet, és újból helyreáll a 
régi rend. És itt jön elé az a kérdés, amit már a prédikáció elején feltettem, mitől lesz egy hír jó hír, 
örömhír. Testvérek, nem mi emberek fogjuk meghatározni azt, hogy mi örvendetes és mi nem. Minden 
történés, ami az üdvösségre vezet az jó hírnek számít, az örömhírnek számít. Van úgy, hogy egy hölgy, 
asszony teherbe esik, és amikor megtudja gyermeke lesz, akkor nem örül neki, vagy az apuka nem örül 
neki, pedig önmagában egy gyermek érkezése örömmel kellene, hogy eltöltse az embereket. Vannak 
dolgok, aminek örülni kellene, és az ember mégsem örül neki. Jézus beszédét is örömhírnek mondjuk, 
mert a szabadulásról szól. Evangélium, amely arról szól, hogy Jézus eljött erre földre, hogy a bűnből, 
halálból való szabadulás lehetőségét megteremtse az emberek számára. Persze bárki mondhatná, hogy 
ez is csak annak örömhír, aki meg akar szabadulni a bűnből, de annak nem, aki a bűnbe akar élni. A hívő 
ember viszont tud örülni a szabadításnak. Dávidnak örülnie kellene Isten szabadításának. De mégsem 
tud, mert a fiára nem úgy tekintett, mint ellenségre, pedig ellensége lett a gyermeke. Lehet, hogy ő nem 



tekintette annak, de az mégis az lett. Dávid az atyai szeretettől nem látott tisztán, nem látta valóságosan 
azt, hogy ki kicsoda. Az emberi szeretet sem vakíthat el bennünket. Még akkor is valóságosan kell látnunk 
szeretteinket, ha szeretjük őket. Ha egy léha, semmirekellő a gyerekem, akkor nem láthatom őt 
szorgalmasnak, igyekvőnek, mert nem az. A szeretet nem vakíthat el bennünket. Dávid nem látta a  
fiában saját ellenségét, mert szerette őt. Pedig az a fiú a király ellensége volt. Isten segít nekünk 
valóságosan látni embereket, szeretteinket, segít bennünket abban is, hogy világosan lássuk át 
élethelyzeteinket. Ez a történet arra is figyelmeztet bennünket, hogy a földi szeretetünktől vezéreltetve 
ne vakuljunk meg. Ne a gyermekeink iránt érzet szeretet határozza meg tetteinket, vagy  hogy ne egy 
férfi, vagy nő iránti rajongás irányítson bennünket. De nem határozhat meg bennünket a hazaszeretet 
sem. Irányítson bennünket egyedül az Úr, a mindenség Istene. Természetesen ez nem azt jelenti, hogy ne 
szabadna a gyermekinket, vagy házastársunkat, vagy éppen hazánkat szeretni. Szabad, de ne ez a 
szeretet irányítson bennünket, hanem maga az Úr. 
 Ahimás megérkezik a király elé, és rögtön a köszöntés után elmondja, hogy az Úr a király kezébe 
adta ellenségeit. Nem azt kérdezi a király, hogyan lehetséges ez. Hogyan győztetek, hanem azt kérdezi, 
mi van a fiammal. A király viselkedése az érte harcoló vitézek kedvét is elvehette volna. A király öröm 
helyett sír, és ezzel azt fejezi ki, hogy számára a katonái áldozatkészsége sokkal kevesebbet jelent, mint 
lázadó fiának az élete. A vitézek az életüket adták volna a királyért, a király pedig mindezt semmibe veszi. 
Ezért mondja később Joáb a királynak, hogy szedje össze magát, ne sirassa a fiát a nép előtt, mert az 
elpártol tőle. Ebből is látszik, hogy bizony a körülöttünk élő emberek, vagy éppen mi magunk hozunk 
létre olyan lehetetlen helyzeteket, amibe a király is került. Nem Isten bonyolítja a mi életünket, hanem 
bonyolítjuk azt mi magunk és a körülöttünk élő emberek, rokonok, házastársak, gyermekek. Amit az 
ember összegubancol azt az Isten kibogozza. De ez sohasem fájdalom nélküli. Ezért jó az Istenre figyelni, 
mert akkor mások a mi egyéni életünkre gyakorolt hatását kivédhetjük. 
 Ahimás köszöntése így hangzik: Békesség! A feltámadott Jézus is így köszönti a tanítványokat. Mit 
is jelent ez? Egy ilyen helyzetben azt jelenti, hogy Isten békességet adott. Isten elrendezte a dolgokat, 
nincs miért aggódni, a krízishelyzetnek vége, már nincs semmi baj, már meg lehet nyugodni, a nyugodt 
élet vár ránk. Jézus is ezért köszönti a tanítványokat így: Békesség néktek! A megváltás elvégeztetett, az 
út készen áll az üdvösségre. Ez a köszöntés nagyon fontos, főleg a mai világban, ahol úton-útfélen az 
ember békességét akarják elvenni. Most amikor itt vagyunk a választások előtt, próbálnak 
szembefordítani egymással bennünket, ilyenkor milyen jó látni azt, hogy Isten békességet adott nekünk, 
vagy a mikor a szomszédságunkban fegyverkeznek, milyen jó látni, és érezni, hogy Isten békességet ad. Ez 
a köszöntés egyben felszólítás is. Légy békességben, mert Isten azt megadta neked. Amikor Isten 
békességet ad, akkor te magad ne legyél békétlenségbe. Dávidnak békességet adott az Isten, de Dávid az 
ő lelkében egyáltalán nem talált békességet, ő az ő lelkében egyáltalán nem akarta békéjét meglelni. 
Nem akarta meglátni, hogy Isten volt az, aki így adta meg a dolgok végkimenetelét. 
 Szeretett Testvérek! Végezetül lássuk meg azt, hogy az örömnek forrása maga az Isten. Istenre 
figyelve megláthatjuk azt, hogy mi az örvendetes dolog a mi életünkben, az egész teremtett világban, és 
megláthatjuk, hogy mi nem az. Azt, hogy mi örömteli és mi nem az, azt nem mi határozzuk meg, hanem 
Isten, mert minden örömteli, ami a mi üdvösségünket szolgálja. Minden örömteli, ami Istenhez visz közel 
bennünket, minden örömteli, amely a kárhozattól megment és az örökéletre segít. A fájdalmak, és a 
nehézségek között is találjuk meg a békességet és az örömöt, erre hív ma bennünket a mi mindenható 
Istenünk. Ámen. 
 



 

2014.Március.06. | Bűnbánati Alkalom    Text: Zak 7,2-14 

 
Szeretett Testvérek! 
 
 A Zakariás könyve a különböző látomások után a mindennapi életre tér. És ez a mai alkalmon 
nekünk igencsak megfelelő, hiszen az ember a hitét a mindennapokban éli meg, és a bűneit is a 
mindennapi élet különböző területein követi el. A bűnök mindennapiak, és valóságosak. A bűn 
elkövetését nem álmodtuk, nem csak elképzeltük, nem egy látomás, hanem maga a valóság. Alkalmas 
számunkra ez az igeszakasz arra, hogy önmagunkba nézzünk. 
 Jeruzsálembe követek érkeznek Bételből, hogy esedezzenek az Úr előtt, és megkérdezzék a 
papokat és a prófétákat, hogy sírjanak-e még, böjtöljenek-e még. Mindez a 70 éves babiloni fogság után 
történt. Az új templom épülőben, a mindennapi élet rendeződőben. A fogság 70 évében szinte szokássá 
vált a rendszeres gyászolás, a rendszeres siratás. De a fogságnak vége, és az a kérdésük ezeknek a 
követeknek, hogy még sírjanak-e, böjtöljenek-e? Szükség van-e még erre a szokásos sírásra és gyászra, 
hiszen most úgy tűnik, hogy minden jóra fordul. Ebből látszik az ő sírásuknak természete. Mit is jelentett 
nekik ez a sírás. Úgy tesznek, mintha a sírás, a bűnbánat akarat kérdése lenne. Sírok majd, ha akarok, 
majd ha elvárják tőlem, sírok, majd ha elvárja tőlem az Isten. Az ő kérdésük: Isten elvárja-e még azt, hogy 
bűnbánatot tartsunk? Az ő kérdésük erről szól. Mert ha Isten még ezt elvárja tőlük akkor megteszik, mert 
Istennel jóba akarnak lenni, mert Isten a leghatalmasabb, merthogy Isten ne küldjön rájuk több csapást. 
Kérdezik a papokat, akik a tórát, a törvényt ismerik. Mit mond a törvény? Kell-e még bűnbánatot 
gyakorolnunk böjtöléssel és sírással? Aztán megkérdezték a prófétákat is, akiknél az Isten kijelentése van, 
hogy mit mond erről az Isten. Kell-e még? Ez eléggé problémás. Mert arra világít rá, minthogyha a 
bűnbánat gyakorlása az elvárás alapján működne. Azt teszem, amit elvárnak tőlem. Bűnbánatot 
gyakorolunk, mert ezt elvárják tőlünk, bűnbánatot gyakorolunk, mert ez a bevett szokás. Minthogyha a 
mögöttes tartalom már nem is lenne lényeges. Bizony a mindennapokban is lehet találkozni az efféle 
magatartással. Vannak emberek, akik kikutatják, hogy a másiknak mi tetszik és úgy viselkednek. Ezt úgy is 
el lehet mondani, hogy eljárunk a templomba, mert ezt elvárják tőlünk, vagy a mindenható Úr várja el 
tőlünk, vagy mert ez a szokásunk. A puszta formalitással találkozik itt a Szentírást olvasó. Merthogy ez a 
sírás, amelyet ezek az izraeliták véghez vittek, nem volt más, mint puszta formalitás. Igazi szomorúságot 
nem hozott számukra a bűn. A bűnbánatuk nem hordozta az őszinte fájdalmat. Pedig hát ha valakit 
megbántunk, azt érezni kell, és tudni kell, hogy most itt valamit nagyon elrontottunk. Igazából mivel 
nincs meg ez az őszinte megszomorodás, ezért nem is ér semmit az ő bűnbánatuk. Az efféle a bűnbánat 
semmiféle értéket nem hordoz. Milyen az a bocsánat kérés, amit nem is gondolnak komolyan? 
 Azt kérdezik, hogy ezt a gyakorlatot vajon tovább folytassuk-e? Sírjunk-e tovább látszatból, valódi 
könnyekkel, böjtöljünk-e látszatból igazi ételmegvonással? De a próféta rávilágít és azt mondja: kinek van 
erre szüksége? Nektek van erre szükségetek, vagy Istennek? Azért böjtöltetek, hogy hívőnek érezzétek 
magatokat, mert ez hozzátartozik önmagatokról önmagatoknak kialakított képhez. Mert az Istennek 
bizony az efféle bűnbánatra nincsen szüksége, az efféle böjt az Istennek nem kell. Úgy ahogy nem kellett 
a Mindenhatónak az égőáldozat, nem kellett a kőből épített templom sem. Istennek inkább kell az igaz 
istentisztelet, kell az igazi törvénykövetés, kijelentése szerinti élet, ez az ami Istennek számít. Azt mondja 
az Isten, amikor ettetek, akkor vajon nem magatoknak ettetek, amikor ittatok, akkor vajon nem 
magatoknak ittatok. Ugyanígy a böjttel és a bűnbánattal is. Magatoknak böjtöltetek. Csakis magukért 
tették semmi másért, nem vágytak arra, hogy Istennel való kapcsolatuk helyrejöjjön. 
 Nem mond semmi újat Zakariás által az Isten, csak ugyanazt, amit a régi próféták által. Sokszor az 
emberek valami újat várnak, hogy majd az Isten valami mást fog mondani a régi kijelentéseihez képest. 
És kiderül, hogy nem. Ugyanarról van szó, mint a régebbi prófétálásoknál. Nem kért akkor sem nagy 
dolgokat az Isten, csak annyit, hogy igaz ítélettel ítéljenek, irgalmasságot és könyörületességet 
gyakoroljanak, gonoszt ne gondoljanak a felebarátjukról. A régi próféták szólására sem hallgattak, csak a 
vállukat vonogatták. A régieknek is azért kellett a 70 éves fogságba menniük, mert az igaz bűnbánat sehol 
sem volt. A prófétákat, akik az igaz életre hívtak, üldözték és megölték. Ma sem várható más Istentől csak 



az igaz életre való hívogatás. Isten nem húny szemet a bűn felett, akármilyen idők is jönnek, akár mi is 
legyen az emberek világában a divat. A televízió, az internet hírdetheti az igaztalan dicsőségét, de Isten 
akkor sem fogja megváltoztatni az igazságot. Egyszer az egyik református idős asszony azon 
panaszkodott, hogy a lányunokája milyen kicsapongó életet él, egyik fiú karjából a másik karjába 
penderül. Közben a másik gyülekezeti tag próbálta vigasztalni, hogy ez a mai világ már csak ilyen. 
Megváltozott ez a mai világ, mire az idős asszony csak annyit mondott, hogy Jézus Krisztus tegnap, ma, és 
mindörökké ugyanaz marad. (Zsid 13,8)  Lehet itt bármiféle változás, Isten azonban soha nem változik. 
Eltelhetett a 70 éves fogság, Isten azután is ugyanazt várja el az embertől, mint azelőtt. De eltelhet 50 év 
kommunizmus, akkor sem változik meg Isten igéje és törvénye. Jézus Krisztus tegnap és ma és 
mindörökké ugyanaz. Ő az örök változatlan. Ilyenkor az embernek mindig eszébe jut az, hogyan lehetne 
egyre több embert megszólítani az Igével. Hát nem úgy, hogy az Igét megváltoztatom, vagy ami nem 
tetszik azt kihagyom belőle. Isten szavai örökéletnek szavai, azokon semmiféle divatos áramlat nem 
változtat. 
 A követeknek a kérdésére a választ megadja Zakariás: a régieknek szólt a mindenség Ura, de azok 
nem hallották meg, aztán amikor a történelem úgy alakult, hogy az ellenség erőt vett rajtuk, akkor pedig 
ők kiáltottak Istenhez, de akkor meg Isten nem hallotta meg őket. Miért kérdezi a nép, hogy sírjanak-e, 
böjtöljenek-e? Hiszen a régi próféták szavai ma is érvényesek. Igazítsák rá az életüket a szent Igékre és 
aztán meglátják, hogy vajon kell-e sírniuk, kell-e bűnbánatként böjtölniük. Azok kérdeznek, akiknek a régi 
prófétálások nem tetszettek, de Isten visszairányítja őket ezekhez a régiekhez. Azok a régiek, és a 
mostaniak is inkább válogatnának Isten igéi között úgy különböztetve meg azokat, hogy vannak 
elhanyagolhatóak, és vannak olyanok, amelyeket szigorúan meg kell tartani. Isten pedig a próféták által 
mondja minden törvényt, mind kijelentést úgy kell megtartani, ahogyan azt Ő adta. Az Istent félő ember 
az nem olyan, mint a tyúkanyó, aki kedve szerint válogat a kendermagban, a keresztyén ember sem 
válogathat kedve szerint a Isten kijelentései között, hogy ezt megtartom, azt pedig nem, mert ütközik 
saját életfelfogásommal. Azért sem teheti meg, mert az Újszövetségben Pál arra tanít bennünket, hogy 
aki csak a legkisebb törvény ellen is vét, az az ember az egész törvényt megrontja. Tehát az egészet 
bemocskolja. Ezért nem lehet kihagyni egyet sem, azoknak megcselekvése közül. 
 Szeretett Testvérek! A hívő embernek nem kell megkérdezni senkitől sem, hogy tartson-e 
bűnbánatot, hisz, aki Istennel jár, abban Isten Szent Lelke van, és ez segít neki abban, hogy felismerje, 
valamit nagyon nem jól tettem. Akik ki akarnak bújni, akik el akarják sumákolni, akik ki akarják Istent 
cselezni azok kérdeznek effélét, hogy vajon sírjunk-e. 
 De tudnunk kell azt is, hogy a hívő ember élete az nem csupa önostorozás, nem arról szól, hogy 
állandóan leszegett fejjel kell járnia, és a legocsmányabbnak kell magát éreznie, hanem az Istennel való 
járásról szól a hívő élet. A bűn ezt az Istennel járást rontja meg, azért kell nekünk bűnbánatot tartanunk, 
hogy újra tudjuk kezdeni az utunkat Istennel járni, hogy a mi Istentiszteletünk az igaz, valós, és a mennyei 
Atyának tetsző legyen. Ha visszatekintünk az Istennel való kapcsolatunkra, akkor már örvendeznünk kell, 
és örülnünk, mert aki elveszett az megtaláltatott, aki meghalt az feltámadott. Magatokról pedig tartsátok 
azt, hogy elveszettek voltatok, de Isten megtalált benneteket, meghaltatok a bűn által, de Jézus Krisztus 
által pedig feltámadtatok. Isten segítsen bennünket. Ámen! 
  



 

2014.Március.09.       Text: 2Sám 24,14-15 

 
Szeretett Testvérek! 
 
 Úgy tűnhet, hogy Isten eléggé szigorú Úr, és minden kis botlást szigorúan megtorol. Ha valaki félre 
akarja Istent magyarázni, ezzel így elég könnyen megteheti. Isten viszont azokat  bünteti, akik neki 
fontosak, akik neki számítanak. Isten az ő népével egy különleges kapcsolatot tart fenn, és ezért bünteti. 
Arról hogy milyen bűnt követtek el, nem tudni, de arról igen, hogy Isten haragja egyre szaporodott. Ez 
olyan, mint amikor azt mondja valaki, hogy na most aztán betelt a pohár. Gyűlt, gyűlt Izrael 
engedetlenségei miatt a harag és, egyszer csak Istennél is betelt a pohár. És ekkor történik meg a 
büntetés. A böjti időszak éppen arról szól, hogy bűnbánatot gyakorlunk. A böjti időszakban az Isten ellen 
elkövetett sértéseinket fájlaljuk, hogy nem figyeltünk oda Őrá, hogy Igéjét elhagytuk, hogy ideig-óráig 
nem aszerint éltünk. Ne essünk az Úr Isten hatalmas kezébe, mint ahogyan az Izrael népe. Istennel nekik 
különleges kapcsolatuk volt, és nekünk is különleges kapcsolatunk van Istennel, hiszen mi vagyunk a lelki 
Izrael Jézus Krisztus által. Isten népe nem élhet akárhogy, saját kénye-kedve szerint, azért nem mert ő 
Isten népe. Ez egy olyan státusz, amelyet nem lehet figyelmen kívül hagyni, nekünk sem szabad 
figyelmen kívül hagyni. Az Ige is azt mondja: Akire sokat bíztak, attól sokat is várnak. (Lk 12,48) 
 Jön a büntetés. A büntetés arról szól, hogy Isten kiszolgáltatja a nép vezetőjét a Sátánnak. A Sátán 
pedig felingerli Dávidot arra, hogy megszámláltassa a népet. A felingerlés alatt nem haragra ingerlést kell 
érteni, hanem azt, hogy Dávidban támad egy gondolat, amely belsőképpen nem hagy neki nyugtot. Ez a 
gondolat pedig az, hogy ő már milyen nagy király, egy kiterjedt országgal rendelkezik, és a hatalmi erejét 
számba akarja venni. Mégis mennyire sok fegyveres áll a rendelkezésére. Kíváncsi politikai, gazdasági, 
katonai súlyára. Ez az a bizonyos belső nyugtalanság, amelyet a Sátán támaszt benne, de csak azért mert 
Isten nem védi meg Dávidot ettől a belső kísértéstől. A Sátán vágyat támaszt benne, és Isten pedig 
hagyja, mert a népét meg akarja büntetni. Jézus is azt mondja, hogy kikért benneteket a Sátán, hogy 
megrostáljon benneteket.  A böjt éppen arról is szól, hogy a bűnre vivő belső kívánságot elismerjük, és 
arra nemet mondjunk. Ismétlem a bűnre vivő belső kívánságra, és Isten oltalmát kérni a kísértésekben. A 
böjtben éppen ezért megvalljuk gyengeségeinket, erőtelenségeinket, de legfőképpen az Istenhez 
tartozásunkat. 
 Dávidnak el kell buknia, mert a népet meg kell büntetni. Dávid megszámláltatja Izrael népét a 
hadseregének vezérei által. De miért is baj ez? Mi a probléma ezzel? Az Isten többször kinyilvánította azt, 
hogy Ábrahám népét olyan nagy néppé teszi, amelyet nem lehet megszámlálni. Ábrahámnak azt 
mondta: annyi utódod lesz, mint égen a csillag, és mint a tengerpart homokja. Ebben az isteni ígéretben 
pedig Isten népének hinnie kell. Erről nem bizonyosságot kell szerezni, hanem ebben az ígéretben bíznia 
kell. Dávid ott követte el a hibát, hogy ebben az ígéretben nem bízott. Pedig mai korunkat nézve, és a 
történelemre visszatekintve hányan és hányan vallották, hogy Jézus Krisztus az Isten fia, és hányan és 
hányan váltak így Lélek szerint Ábrahám utódává? Dávidnak nem volt elég Isten ígérete, még a 
hadseregparancsnok, Joáb is azt mondja meghallván a király parancsát, hogy százszorosára szaporítja 
Isten a népet. A helyes hozzáállást tanúsítja Joáb, mert bizalommal fordul Isten felé. A 
hadseregparancsnok Isten szerint gondolkodik. Még utoljára Dávid szeme elé állíttatik a helyes 
vélekedés, a cselekvés helyes módja. Nem tud Dávid azzal védekezni, hogy nem tudtam, hiszen még a 
hadsereg parancsnok által is megintetik. Ez mintha az utolsó figyelmeztetés lenne. Mert Isten mindig ad 
ilyen utolsó figyelmeztetéseket. Tudja, hogy mire készülünk, és Ő elénk adja a helyes utat. Dávid mégsem 
áll el terveitől, mert eldöntetett Isten részéről a nép megbüntetése. 
 Egy ember vétkéért az egész nép bűnhődik. Méltán tarthatnák Isten igazságtalannak ezért a 
büntetésért. Miért bünteti Isten a népet, hiszen nem a nép követte el a bűnt, nem a nép nem hitt Isten 
ígéretében, hanem a király. Ez szépen rámutat arra, hogy az egyén által elkövetett bűn mennyire nem 
csak az adott bűnelkövető életére jelent kihatást. Ez egy nép, ez egy közösség, és ha a közösségben valaki 
engedetlenséget követ el, az az egész közösségre kihatással van. Így az egyéni bűnelkövetés soha nem 
magánügy. Talán emlékezünk arra a bibliai történetre, amikor Jerikó lerombolása után az Isten átadott 



összes hadizsákmányból Ákán eltesz magának egy keveset. Senki nem szerez tudomást erről. Akkor tűnik 
ki, hogy probléma van, amikor Aj városánál hatalmas vereséget szenvednek. És akkor sorsvetés 
segítségével kiderítik Ákán bűnét. Ott is egy ember bűne az egész közösség életére szörnyű kihatással 
van. Mert a közösségben mindenki mindenkiért felelősséggel tartozik. Így ha valaki a bűnnel megrontja a 
közösséget, akkor az a közösségre is tartozik. A közösség összetartozik, egy egységet képez, és az egyén 
engedetlenségéért az egész közösség viseli a büntetést. Így a bűnelkövetőnek ezt is mérlegelnie kell. 
Egyszer olvastam egy világi újságban közösségi boldogságról. Hogy az egyén boldogsága hogyan növeli 
ezt a közösség boldogságot, és a közösség egy tagjának boldogtalansága, csökkenti a közösség 
boldogságot. Tehát a másik boldogsága az én egyéni boldogságomat is táplálja, és a másik ember 
boldogtalansága az én egyéni boldogságomat is rombolja. Tehát a közösség érdeke, hogy mindenki 
boldog legyen. Talán ezt a bűnelkövetésre is lehet mondani. Tehát ebből is láthatjuk, hogy mennyire 
fontos az, hogy Izrael népe közösségként működjön, mert Isten is közösségként tekint rájuk. A bűnt az 
egyén követi el, de az egész közösség bűnhődik. Általános iskolás voltam, amikor az egyik osztálytársunk 
valami igen rossz dolgot tett, már nem emlékszem konkrétan, hogy mit, de azt megjegyeztem, hogy a 
tanárunk az egész osztályt megbüntette azért, amit ez az egy ember tett. Felálltunk és elmondtuk a 
tanárunknak, hogy ez igazságtalanság. Mire ő azt mondta, nem az, mert ez egy közösség, és a 
közösségnek formáló ereje van. A közösségnek formálnia kell tudnia az egyént. Akkor ott gyerekként 
megértettük, hogy miért is értékes maga a közösség. 
 Szeretett Testvérek, Dávidnak szinte megüti a szívét a felismerés, amikor kezéhez kapja a 
népszámlálás adatait. Önmaga előtt lepleződik le,rádöbben arra, hogy milyen nagy bűnt követett el. 
Tehát láthatjuk, hogy Dávid nem egy megrögzött istentelen király, akit a hataloméhség megvakít. A hívő 
ember meg tud ütközni saját bűnein, megbotránkozik a saját bűnein is. Ezzel együtt el is ismeri azt, nem 
próbál kicsusszanni a bűn felelőssége alól. Isten irgalmassága abban is megmutatkozik, hogy három 
lehetséges csapást mutat fel Dávid király előtt. Ő maga választhat a három közül. Vagy három évi 
éhínség, vagy három hónap bujdosás, menekülés az ellenség elől, vagy három napi dögvész. Dáviddal az 
igazi bűnbánat azt mondatja, hogy essünk Isten kezébe. Nem választ, hanem Isten kezébe helyezi 
önmagukat. Nem keresi a kisebb rosszat, nem keresi a három lehetséges csapás közül azt, amelyik a 
legkevésbé fájhat, hanem azt mondja essünk Isten kezébe. Ezzel elismeri Isten igazságát, és a saját 
bűnösségét. 
 Erről szól a böjt is. Elismerem Isten igazságát, és elismerem saját bűnösségemet, és azt hogy Jézus 
Krisztus miattam, érettem és helyettem halt meg. Erről szól a böjt. Szemünk elé kerül megváltásunk ára, 
hogy nem ingyen kaptuk meg az üdvösséget, hanem drága áron, Jézus Krisztus halála által. Ingyen 
kegyelemből van üdvösségetek, de azért hogy az a miénk legyen ingyen, ahhoz valakinek nagyon drága 
árat kellett fizetni. 
 Dávid elismeri bűnösségét, és elismeri Istent. Ennek következménye az lesz, hogy Isten nem tölti 
ki a három napi döghalált, nem pusztít három napig, hanem megelégeli Isten a pusztítást, és a Jebuzeus 
Arauna szérűjénél megáll a pusztítás angyala. Itt oltárt építenek, és áldozatot mutatnak be. Íme visszatért 
a nép az ő Istenéhez. Komoly ára volt, 70 ezer férfi halálába került, de a nép visszatalált az ő igazi Urához. 
Itt építi fel később Salamon, ezen a szérűn a jeruzsálemi templomot emlékezve Isten kegyelmére, 
emlékeztetve arra, hogy Isten itt állt meg a pusztítással, és hogy a nép itt talált rá újra Istenére. 
 A böjtben vegyünk saját szemünk elé a Krisztus keresztjét, legyen ez olyan számunkra, mint 
Arauna szérűje volt Izrael számára, lássuk meg azt, hogy keresztnél megállt Isten büntetése, a keresztnél 
Isten pusztító haragja megállt, e harag az ő szent Fiát érte, csak azért, hogy mi megmenekülhessünk. 
Áldjuk a mi Istenünket, mert kegyelemmel fordult felénk. Adjon az Isten számunkra olyan böjtöt, 
amelyből megérkezve Istent dicsérhessük a minket ért kegyelemért. Ámen 
 
 



 

2014.Március.23.          Text: Náh 1,7-9 

 
Szeretett Testvérek! 
 
 Jézus azt kérdezi az evangéliumban a tanítványoktól, hogy kinek neveznek engem az emberek. 
Többféle választ kap, de nem is e válaszokért hoztam elő ezt a történetet, hanem azért, hogyha ma 
megkérdeznék tőlünk: mit gondolunk arról, hogy ki az Isten – vajon mit válaszolnánk. Egyáltalán 
foglalkoztatja az embert ez a kérdés? Egy valami, amiről közvetlen információ nincs, egy valami, amit 
látni nem lehet, hallani nem lehet, mit gondolunk erről a valamiről? Természetesen tudom, hogy most 
mindenkinek eszébe jut az, amit hallott Istenről, vagy amit megtanult gyerekkorában. De valamit 
megtanulni, és valamit minden kétséget kizáróan tudni az két különböző dolog. 
 Istenről azt tudhatjuk, amit önmagáról elmond. És ebben a mai igeszakaszban önmagáról beszél. 
Isten egy hatalmas úr, aki elpusztítja ellenségeit, de megmenti a benne bízókat. Isten haragvó, és Isten 
megmentő, erre is és akár arra is használhatja hatalmát. Az Isten szenvedélyesen szeret, és Isten 
szenvedélyesen haragszik. Némelyek csak az Isten büntető voltát hangsúlyozzák, mert az Isten másik 
oldalát nem ismerik. Ezt általában olyan emberek szokták megtenni, akik nincsen kapcsolatban az Úrral. 
Mi vajon ismerjük Isten másik oldalát, azt az oldalt, amely az ember javát akarja mindenek felett. 
Ismerjük-e azt az Istent, aki szereti a teremtményeit, vagy csak azt az Istent ismerjük, aki csapásokat küld 
az őt gyűlölőkre. Aki csak Isten büntető oldalát látják, de azt az oldalát nem, amely segíti az ő nevében 
bízókat, azok az Istent csak félreismerhetik. Isten mindig úgy mutatkozik be, mint akinek két oldala van. 
Van egy büntető oldala, amelyet az ellenségei ismernek meg, és van egy kegyelemmel teljes, amit pedig 
a benne bízók tapasztalnak meg. Két oldalát együtt kell látni, mert csak így látjuk Őt igazán és helyesen. 
Náhum próféta is erről beszél. 
 A büntető Istent megismeri Ninive, amely most itt Asszíriát képviseli, az akkori világhatalom. Isten 
Asszíriát úgy használta fel, mint büntetésének eszköze, de amikor egy politikai hatalom embertelenné 
válik, akkor Isten megszünteti azt. Milyen jó látni, hogy egy minden más ország fölé növő hatalom sem 
lehet embertelen, nem veheti semmibe magát az Isten teremtményét. Jó látni azt, hogy egy ilyen 
hatalom fölött is van egy Úr. Mind a mai napig hány birodalom volt, és ma sehol sincsenek, mert 
embertelenné váltak. Azt gondolták mindent megtehetnek, és aztán kiderült, hogy mégsem. Isten 
emelte fel őket, és Isten tette le őket. Gondoljunk csak arra, amit Jézus mondott Pilátusnak, amikor az 
Jézus tudomására hozza, hogy neki hatalma van megöletni őt. Jézus teljes nyugalomban válaszol a 
helytartónak: nem volna semmi hatalmad, ha nem felülről kaptad volna. 
 De ki is ez az Isten? Ő az, aki szélvészben jár, lába a porfelleg, ha kell megfeddi a tengert, kiszárítja 
a folyókat, akitől hegyek reszketnek, tekintetétől remeg a föld, sziklák porladnak haragjától. Természeti 
erőként festi le Istent Náhum. Kérem szépen akármilyen fejlett technológiával rendelkezzen a ma 
embere, vagy a jövő embere, soha nem fog tudni megakadályozni egy földrengést, vagy éppen egy 
vulkánkitörést, egy árvízet, vagy éppen pusztító erejű szélt. Az ilyen természeti katasztrófáknál sok 
esetben az ember csak áll, és nézi a pusztítást. Istennek ilyen ereje van. Isten erejének a természeti 
erőként való bemutatása azt is szolgálja, hogy az ember megértse, hogy Istent nem tudja 
megakadályozni, nem tudja befolyásolni. Ez az erő félelmetes Isten ellenségei számára, de megnyugtató 
annak az embernek, akivel az Isten szövetséget kötött. Ami az egyiknek rettegést jelent, az a másiknak 
nyugalmat. Legalább is nyugalmat kellene jelentenie. 
 Azért is fontos, hogy Istennek az erejét ilyen részletesen mutassa be, mert sokak szemében Isten 
egy öreg úr, aki ül a trónusán, mert már annyi ereje sincs, felálljon arról. Az ördög megejtése éppen 
abban van, hogy gyöngének, tehetetlennek állítja be. Pedig, aki a földrengés erejével bír, vagy a vulkánok 
erejével, vagy a tenger hullámainak erejével, az éppen hogy nem tehetetlen. 
 Erről a hatalmas erőről azt mondja a próféta, hogy jó, erősség a szorongatás idején. Isten a földi 
birodalmakkal ellentétben soha nem válik embertelenné. Isten annak ellenére, hogy minden hatalommal 
bír, soha nem válik kegyetlenkedővé, felesleges fájdalmak okozójává. Istennek az egyik tulajdonsága az, 
hogy jó. Azaz az ember hasznát akarja, Isten ezt a földet békére, nyugalomra, harmóniára teremtette, 



nem pedig háborúra, gyűlölködésre, rombolásra. Isten legfőbb jó. Aki a benne bízó embert megvédi, 
segíti, a teljességre juttatja. A mai posztmodern világban éppen egy olyan tendencia kezd kirajzolódni, 
ahol Istent a legfőbb jót kezdik kétségbe vonni. Hisznek Istenben, de abban már kételkednek, hogy Ő 
lenne a legfőbb jó. A ma embere azt mondja, hogy nekem még az Isten se mondja meg azt, hogy mi 
nekem a jó. Pedig az ellenségtől való megmentés az jó, a szorongatásban ő legfőbb segítség, és akár hogy 
is nézzük ez jó. Ma amikor atomfegyverek árnyékban éljük a mindennapjainkat jó tudni, hogy van valaki, 
aki ezek fölött a fegyverek fölött is ott van. 
 Isten nagyon is jól tudja, hogy Júda népén is árvízként vonult keresztül az Asszír világbirodalom. 
Egyszer már megtapasztalta Júda azt, hogy miféle erő lakozik Asszírokban. De azt is kellene látni, hogy 
még itt vannak, hogy még mindig élnek és léteznek, és ez csak azért lehetséges, mert Isten megtartotta 
őket. Jób könyvében azt olvassuk: „Hat bajból megszabadít és a hetedikben sem illet a veszedelem 
téged.” (Jób 5,19) Tehát Isten nem azt mondja, hogy a Vele szövetségben álló embert nem érik bajok, 
mert igenis érik. Senki ne gondolja azért azt, hogy majd Isten szövetségét keresem, csak azért, hogy 
nehogy bajok érjenek. Istent nem lehet kihasználni. Azt mondja, hatból már beszabadított, de a hatodik 
után még jön a hetedik is. A baj jön, de nem késik maga az Úr sem a szabadítással. A hívő ember ott 
bukhat meg, hogy már rájött néhány baj, néhányszor átcsaptak már a feje fölött a hullámok, Isten mindig 
megmentette őt, és aztán a sok baj után már előfordulhat, hogy nem bízik abban, hogy az Isten 
megmenti. Vagy nem bízik abban a szövetségben, amit Isten vele kötött, vagy már nem bízik Isten 
erejében, hogy ez az erő őt meg tudja menteni. Hányszor és hányszor lehetett hallani, még talán én 
magam is mondtam magamban, ha Isten szeret, akkor miért nem mentett meg. Ez a szó annak a szava, 
hogy már nem bízok az Istenek velem kötött szövetségében. Azt feltételezzük, hogy Isten az ő 
szövetségéhez hűtlen lett, magáról Istenről feltételezzük ilyenkor a hűtlenséget. Az ilyen ember 
gondolkodására mondja azt a próféta: Mit koholtok az Úr ellen? Ezt a kérdést úgy is meglehetne 
fogalmazni, hogy mégis mit képzeltek ti az Úrról? Miféle kétségeitek vannak az Úr felől, a ti 
szövetségesetek felől, aki nektek mennyei Atyátok? Szól ez a kérdés a judabeliekhez, az Isten népéhez, 
azokhoz, akiknek szövetsége van az Istennel. Nem az asszírokhoz, nem, hanem Isten szövetségeihez. Akár 
hozzánk is szólhat ez a kérdés. Miért koholjátok a vádat, a hűtlenség vádját Isten ellen? Miért 
gondoljátok Őt hűtlennek? Egyszer már megostromolta Júdát Asszíria, és ezért egy újabb ostromtól való 
félelem ott van a levegőben. Ezért mondja az Úr prófétája által: nem lesz kétszer veszedelem. Asszíria 
nem fogja még egyszer megostromolni. És Isten megtartotta szavát. De ha lett volna még egy ostrom, 
nem bízunk abban, hogy Isten megment bennünket? A bajban próbára tétetik a hívő ember Isten iránti 
bizalma. Nem könnyű a baj ellenére Istenben bízni. Hat bajból kimentet, a hetedikben sem hagy 
magamra. Ez azt mutatja, hogy az emberi élet bajok sokaságait szenvedi el, az egyik elmúlt, jön a másik, 
jobb lesz ha hozzászokunk, mert erről szól ez a földi vándorút, de az ember Isten szabadítását is 
folyamatosan megtapasztalja. Ez egy állandó körforgás. A bajok jönnek, és Isten pedig kiszabadít azokból, 
megvéd azoktól. De ettől még a baj fájdalmat jelent az ember számára. De soha nem jöhet olyan nagy 
baj, amely a hívő ember Istenbe vetett bizodalmát felmorzsolná. A szentírási példák is ezt mutatják. A 
szorongatott hívő, a szorongattatásért soha nem hagyta el az Istent. Sokkal inkább jellemző az, hogy 
amikor a hívő ember megszabadul a bajok sokaságától, és minden rendben lesz az életében, akkor 
hagyja el az Istent. Erre példa Salamon király, aki akkora gazdagságban élt, 800 feleségével, hogy hátat 
fordított Istennek, de erre példa maga Gedeon is, aki miután kiűzték a midiánitákat, bálványimádóvá 
vált. Ebből a szempontból sokkal veszélyesebb  hívő ember számára a bajok nélküli élet. Az eső esik, és 
Isten esernyőt ad, de az eső, akkor is esik, és milyen jó, hogy esik, mert Isten jóságát megtapasztalom. 
 Szeretett Testvérek, ne az legyen a legfőbb vágyunk, hogy ne érjen bennünket semmi baj, hanem 
ahogy Jézus is könyörgött az Atyához, mi is úgy könyörögjünk: nem azt kérem, hogy vedd ki őket a 
világból, hanem hogy őrizd meg őket a gonosztól (Jn 17,15). A gonosztól való megőriztetésünk sokkal 
fontosabb, azaz hogy mi magunk ne cselekedjük a gonoszt. Mert nem arról van szó, hogy rajtunk ne 
essen meg a gonosz, hanem arról, hogy mi ne cselekedjük a gonoszt. Ne álljunk be a gonosz szolgálatába, 
hanem inkább szolgáljuk a legfőbb jónak, Istennek, hogy mások számára mi magunk is a jót tudjuk 
cselekedni. Ebben segítsen meg bennünket a mi Istenünk, most és mindörökké . Ámen. 
 



 

2014.Március.30.          Text: Jób 3,20-26 

 
Szeretett Testvérek! 
 
 Mi, emberek sokszor nem értjük egymást, vagy félreértjük egymást, és ezekből a félreértésekből 
még évekre szóló harag is kifejlődhet. Ugyanígy a Mindenható Istent is félre tudjuk érteni. Valamilyennek 
gondoljuk, valamilyennek megtanultuk, valamilyennek megtapasztaljuk, és ha nem úgy tesz, nem úgy 
szól, nem úgy cselekszik, ahogyan mi elvárnánk tőle, mert hogy eddig így tapasztaltuk, akkor nem értjük 
Őt. Akkor néhányan durcásak lesznek, és azt mondják, nem állok Veled szóba, néhányan sírva követelik a 
magyarázatát a dolgoknak, néhányan elkezdik gyűlölni Istent. 
 Jób is hasonló helyzetbe kerül. Elveszíti 10 gyermekét, elveszíti nyájait, elveszíti az emberek 
megbecsülését. És nem érti Istent. Nem érti azt, akit eddig imádott, nem érti azt, akinek eddig 
áldozatokat mutatott be. Mi lenne a helyes magatartás? Amíg az ember emberként gondolkodik, úgy 
hogy minden középpontja maga az ember, amíg az ember van a fókuszpontban, addig egy ilyen 
helyzetben csak vádolja az Istent. Nekem miért nem adta meg azt, és ezt pedig miért vette el tőlem. 
Ilyenkor csak arra figyel az ember, amit Isten megadott neki, vagy amit Isten nem adott meg neki. Amikor 
elveszíti mindazt, mit Isten adott, megfogalmazódik az emberben az, hogy Isten igazságtalan. 
 Szeretett Testvérek, Isten valóban igazságtalan, legalábbis az önmaga körül forgó ember 
gondolkodásában. Mert mit is érdemelne az ember? Az ember a bűnei miatt érdemelné a halált, a 
szenvedést, a betegséget, a kárhozatot és a poklot. Ezzel szemben mit kapott az ember az Istentől? Kapta 
Jézus Krisztus váltsághalálát, amely által megkapta az üdvösségre vezető utat, megkapta a bűnei 
bocsánatát, és lehetőséget arra, hogy Istennel boldog közösségben lehessen. Ha így gondolkodunk, akkor 
Isten tényleg igazságtalan. Nem azt kapja tőle az ember, amit megérdemelne, hanem azt, amit nem 
érdemel meg. De ez meg sem közelíti a valóságot. 
 Jób szenvedéseinek az eredője az, hogy szinte mindenét elveszítette. Elveszítette gyerekeit, 
vagyonát, egészségét. Erre bárki mondhatná, hogy ez kibírhatatlan, hogy ezt nem lehet épp ésszel 
végigcsinálni. De mit veszített el Jób? Jób olyan dolgokat veszített el, amit nem maga hozott létre, olyan 
dolgokat veszített el, amit maga is úgy kapott. A hívő embernek ki kell törölnie a szótárából, és a 
gondolataiból, azt hogy az enyém, hogy én dolgoztam meg érte, hogy én ezt megérdemeltem és be kell 
venni a szótárába azt, hogy a tiéd Uram, mindenem amim van tetőled van, és te rendelkezel azok felett. 
Mert az ember beleszületik a készbe. Megérkezik erre a világra és minimum készen kap két szülőt, nem 
kell létrehoznia, nem kell megdolgoznia érte, készen várja a környezet, amelyben van levegő, és van a 
napfény, és van meleg. Nem kell megdolgoznia a napfényért, nem kell létrehoznia a levegőt, nem kell 
kitalálni, megtervezni, és legyártania a fát, a füvet, a kutyát, meg a macskát. Nem kellett létrehozni azt a 
teret, amelyben élni, létezni tud. És a földi életünk során még egy jó csomó dolgot kapunk. Onnan 
kezdve, hogy testi erőt, szellemi erőt, embereket, vagyont. Jób azt mondja, hogy ettől rettegve rettegett, 
azaz nagyon félt attól, hogy amit Istentől kapott azt egyszer elveszíti. Elveszíti azt, ami nem is volt az övé, 
hanem kapta, azért hogy az élete teljes legyen. Amikor rettegünk attól, hogy elveszítünk embereket, 
vagyonokat, testi egészséget, akkor attól rettegünk, hogy a földi életünk teljességéből valamit 
elveszítünk. Rettegünk attól, hogy még annyira sem lesz teljes az életünk, mint amennyire eddig teljes 
volt. Keressük, kutatjuk, tanulunk, dolgozunk, pénzt keresünk, emberi kapcsolatokat építünk, mindezt 
azért, hogy az életünk teljes legyen. És amikor mindez kártyavárként dől össze, akkor azt mondjuk, amit 
Jób is mondott: a halál nyugalom, az élet szívfájdalom. A halál pihenés, az élet kínszenvedés. Ezért a halál 
jobb, mint az élet. Jóbról az olvassuk, hogy kegyes ember volt, pedig ez nem a kegyes ember beszéde, a 
kegyes ember nem így beszél, nem így gondolkodik. Ma is elég sok olyan kegyes ember van, aki Jóbhoz 
hasonlóan kegyes. Elmegy a templomba, talán még úrvacsorát is vesz, talán még Bibliát is olvas, 
hálaáldozatot is tesz, de amikor eljön a veszedelem, akkor szinte Isten ellen fordul. A Jób -féle 
kegyességgel baj van Testvérek, mert a próbatétel idején Isten ellen támad. A Jób -féle kegyesség mikor 
elveszíti ajándékait, akkor a halált óhajtja az élet helyett, és átkozza születésének napját. Csak azért mert 
elvesztette az ajándékait, csak azért mert elvesztette azt, amiért nem ő dolgozott meg, ami nem is az övé 



volt. 
 A hívő embernek igazából nem az ajándékok kellenek, hanem az Ajándékozó! Ahogy az egyik 
ének mondja: ha tiéd Isten, tiéd már minden. Isten maga az ajándékozó. A hét elején Sopronban voltunk, 
ahol kívülről megnéztünk egy Pálos rendi kolostort. Nagyon megtetszett és utána néztem, kik is ezek a 
szerzetesek. A nevüket Pálról, az első remetéről kapták, aki kinn élt a pusztában. Egy gazdag egyiptomi 
ember volt ez a Pál, és kemény keresztyénüldözésben volt része, sógora  pedig elorozta vagyonát, ő maga 
bujdosni kényszerült, elrejtőzve egy barlangban lakott, de mégis Istent imádta, dicsőítette. Nem szabad, 
hogy keresztyénségünk csak addig tartson, amíg Isten ajándékai jelen vannak az életünkben. Ezen 
ajándékok elvesztése még áldás is lehet, hiszen amikor ezek már nincsenek, akkor megmarad az az egy, 
amely a legfontosabb, maga az Isten, az ajándékozó. Ezek a régi remeték ezt az egyet, a legfontosabbat 
kívánták. Aki Istenben helyezi önmagát, evilági, és az evilágon túli létezését, annak az ajándékok 
másodlagossá válnak. Természetesen nem azt akarom mondani, hogy Isten ajándékait vessük el, hanem 
azt, hogy Isten legyen a mi életünkben a legfontosabb, és minden más csak ezután következzen. Istenben 
létel teszi a mi életünket teljessé, tökéletessé. 
 A zsoltáros a 89. zsoltárban azt kérdezi: Kicsoda olyan erős, hogy éljen és ne lásson halált, s 
megszabadítsa magát a Seolnak kezéből? (Zsolt 89,49). Egy emberben sem lakozik ilyen erő, hanem csak 
Istenben.  Ezért aztán sok ember ott hibázik, hogy az ajándékokra tekint nem pedig az Ajándékozóra. 
Pedig az ajándékok elmúlnak, az Ajándékozó örök. A szülők meghalnak, van akinek azt is meg kell élnie, 
hogy a gyermekét eltemeti, azt is szokták mondani, hogy az ember nem viszi el a vagyonát a feje alatt, 
csupaszon jöttünk erre a világra, és csupaszon is megyünk el erről a világról. 
 Az élet teljességére törekszünk, ezeket anyagi javakkal akarjuk elérni. De jó, ha már most 
szoktatjuk magunkat ahhoz a gondolathoz, hogy ezek a földi dolgok elmúlnak. Ami megmarad, az a hit, a 
remény és a szeretet. Ezek örökkévalóak, mert maga Isten is örökkévaló. Egyedül Isten az örökkévaló, és 
Jézus Krisztus kereszthalála által mi magunk is örökké létezővé válunk. 
 Szeretett Testvérek, Jób esete nekünk is felteszi a kérdést: Hogyan fogjátok megőrizni Istenbe 
vetett hiteteket, ha ilyen elviselhetetlen fájdalommal találkoztok? Ilyenkor szembesülünk azzal, hogy 
hitrendszerekben hiszünk-e csupán, vagy magában az Istenben. Hogy csak abban hiszünk, amit 
megtanultunk, vagy magában az élő Istenben. Ha hitrendszerekbe hiszünk akkor olyanok vagyunk, mint 
az autó vezetője, aki hisz abba, ha beül az autóba, és elindul, akkor ha jobbra tekeri a kormányt, akkor az 
autó jobbra fog menni, ha balra tekeri a kormányt, akkor pedig tudja, hogy balra fog menni. De Isten nem 
hitrendszer. Ezért esett kétségbe Jób is, nem a megszokott módon működött az Isten. Sőt egyáltalán nem 
tett semmit, azért hogy szolgájának adott ajándékok megmaradjanak. Isten elrejtette magát, így még 
nehezebb, ha csak a hitrendszerben hiszünk. Ha csak hitrendszerekben hiszünk, akkor összetörünk, 
amikor szenvedések áradnak. 
 Az Istenben hívő embert a szenvedések áradata az Istenhez sodorja. Az ajándékaink elvesztése 
visszavezet az Ajándékozóhoz. Mily nagyszerű is ez. Isten a legrosszabbat is az ember javára fordítja. 
Általa visszavezet önmagához. Megtanít arra, hogy Ő minden mindenekben, nem lehet Őt semmi 
veszteségért felelősségre vonni, de minden jóért őt kell dicsérni és áldani, néki hálát adni. Hogy ebben a 
világban ne keressünk senkit, és semmit rajta kívül. Mert rajta kívül minden más egyéb hiábavalóság, 
mulandóság. Ha így teszünk önmagunkban nyugalomra, békességre, és áldott csendre lelünk. A minket 
megteremtő Istennek legyen mindezért hála. Ámen. 
 


